
اقتصادی

صادرات محصولات فولاد مبارکه اصفهان 
به کشورهای اروپایی ادامه دارد

مردم قربانی مطالبات معوق دولتی

مدیرعامل رجا: دولت به ما بدهکار است
بلیط قطار را گران می کنیم!

کوتاه اقتصادی
عضو کمیسیون حقوقی مجلس اعلام کرد

تعلل دولت در تدوین آئین نامه 
شفافیت حقوق مدیران

رئیس اتحادیه طلا و جواهر:

افزایش نرخ دلار اقدام بانک مرکزی 
در حراج سکه را بی اثر کرد

جدول نرخ سکه و ارز

صفحه ۴
 یک شنبه۱۹ آذر ۱۳۹۶ 

۲۱ ربیع الاول ۱۴۳۹ - شماره ۲۱۷۸۸

قیمت )به تومان(نوع سکه
1/408/000سکه تمام طرح جدید
1/370/000سکه تمام طرح قدیم

710/000نیم سکه
410/000ربع سکه

268/000گرمی
128/200هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
4/187دلار
5/005یورو
5/805پوند

1/117لیر ترکیه
1/159درهم امارات

عضو کمیســیون حقوقی مجلس از تاخیر ۹ ماهه دولت در 
تدوین آیین نامه های اجرایی برنامه ششم توسعه در مورد ایجاد 

شفافیت انتقاد کرد.
محمد دهقان در گفت وگو با خبرگزاری مهر درخصوص مراحل بررسی 
برنامه ششم توسعه در مجلس، توسعه شفافیت را یکی از موضوعات این 
برنامه خواند و گفت: مهم ترین بخش قانون برنامه پیرامون شفافیت مربوط 
به ماده 29 و 30 قانون برنامه بود که بر اساس آن حقوق و دستمزد همه 
مسئولان و مقامات کشور، دستگاه های دولتی، شرکت ها از جمله شرکت 
نفت و وزارت جهاد کشــاورزی و حتی ســایر نهادها که وظایف خاصی 
دارند اعلام می شود بر این اساس دستگاه های اجرایی موظف شدند همه 

دریافتی های خود را به صورت شفاف در سامانه ای اعلام کنند.
وی تاکید کرد: طبق قانون برنامه ششــم توســعه، تا پایان سال اول 
اجرای این برنامه باید کل دریافتی های مسئولان و مدیران دستگاه های 
اجرایی در سامانه ای در دید عموم مردم قرار می گرفت تا نهادهای نظارتی 

و توده مردم از این دریافتی ها مطلع باشند.
عضو کمیسیون تلفیق برنامه ششم با  اشاره به اینکه 9 ماه از آغاز اجرای 
قانون برنامه می گذرد، اظهار کرد: طبق قانون برنامه، دیوان محاسبات و 
سازمان بازرسی موظف شدند کلیه دریافتی مدیران و مسئولان کشوری 
را از ابتدای فروردین ماه سال 88 مشخص کرده و هر مبلغی که افراد با 
خلاف قانون دریافت کردند را از طریق ارجاع به مقام قضایی پیگیری کرده 

و با طی مراحل قانونی پس بگیرند و به بیت المال بازگردانند.
دهقان با انتقاد از عدم اجرای این مواد قانون برنامه ششم گفت: اجرای 
این قوانین نیازمند تدوین آئین نامه است و علیرغم گذشت 9 ماه هنوز 
دولت آئین نامه این مواد را تنظیم نکرده و هنوز این ســامانه نیز آماده 
نشده است و ظاهراً دولت اقدامی برای آماده کردن این سامانه و اجرای 

این قانون مهم که مورد خواست مردم است، انجام نداده است.
وی با تاکید بر اینکه طبق قانون برنامه ششم توسعه، همه کارمندان و 
مقامات کشور باید یک فیش حقوقی داشته باشند و همه دریافتی هایشان 
در همان یک فیش حقوقی درج شــود، افزود: اجرای بخش شــفافیت 
اقتصادی قانون برنامه ششــم توسعه، نیازمند سرمایه گذاری و اعتبارات 
خاصی نیست، فقط نیازمند اراده دولت است. اجرای این ماده هزینه های 

دولت را کاهش خواهد داد.
نماینده مردم چناران و طرقبه در مجلس شــورای اسلامی ادامه داد: 
تسهیلات و پاداش هایی که برخی مقامات دریافت می کنند، فساد اداری 
است. در قانون ارتقاء سلامت نظام اداری، در مقابله با فساد تصریح شده 
است که تسهیلات اعطایی به مقامات باید به اطلاع عموم برسد. خبرهایی 
می رســد که برخی افراد که کارآمدی و کارایی خاصی ندارند چند صد 
میلیون تومان تسهیلات دریافت می کنند. علاوه بر این باید پاداش هایی 

که شرکت های دولتی به مدیران خود می دهند نیز شفاف شود.
دهقــان تاکید کرد: برای اولین بار در تاریخ قانونگذاری یک ضمانت 
اجرایی کیفری برای مقاماتی که اموال خود را اعلام نمی کنند، در صحن 
به تصویب رســید. مقامات طبق اصل 142 موظف به انتشار اموال خود 
هســتند، اما اگر این کار را انجام نمی دادند نیز کسی نمی توانست آنها را 
تعقیب یا اجبار کند. اما با تصویب قانون برنامه ششم مقرر شد اگر مقامات 
مصرح در اصل 142 لیست اموال خود را اعلام نکنند، مجازات خواهند شد.

مدیرعامل رجا با اشــاره بــه طلب 3 هزار 
میلیارد ریالی این شــرکت از دولت، از احتمال 
افزایش قیمت بلیت قطارهای حومه ای خبر داد.

 به گزارش روابط عمومــی »رجا«، محمد رجبی 
اعلام کرد: با وجود نظر برخی مسئولان و نمایندگان 
جهت پرداخت مطالبات شرکت رجا برای ارایه خدمات 
تکلیفی بخش مسافری ریلی کشور، تاکنون این طلب 
سنگین پرداخت نشده و این شرکت دچار مشکلات 
عدیده به ویژه در پرداخت های مالی به پیمانکاران فنی 

و راهبری، تأمین قطعات و غیره شده است.
رجبی گفت: رجا برای ارایه این خدمات تکلیفی 
به ویژه برای قطارهای حومه ای و محلی، طلب 3 هزار 
میلیارد ریالی از دولت دارد که لازم اســت مسئولان 
امــر در دولت و نمایندگان مجلس برای پرداخت این 
طلب به بزرگترین شرکت ریلی مسافری کشور تسریع 
و تعجیــل کنند  وگرنه این شــرکت ناگزیر به اتخاذ 

تصمیمات جدید است.
وی تأکید کرد: باوجود اعلام قبلی مبنی بر حذف 
قطارهــای محلی و حومه ای در صورت عدم پرداخت 
مطالبات رجا، این شرکت در اولین اقدام چاره ای جز 
افزایش قیمت برای ارایــه این خدمات در قطارهای 

حومه ای ندارد.
رجبی افزود: حال که یکی از مهم ترین اولویت های 

دولت توسعه بخش ریلی به عنوان ایمن ترین وسیله 
سفر برای اســتفاده هموطنان به ویژه در مسیرهای 
محلــی و حومه ای قرار گرفته اســت، نباید با ایجاد 
شــرایط خاص، شــرکت رجا را که تنها شرکت ارائه 
دهنده خدمات تکلیفی ریلی در کشور بوده و هست 
دچار مشــکل و چالش کرد.مدیرعامل رجا بیان کرد: 

قطعاً با افزایش قیمت در قطارهای حومه ای و محلی 
همچنین قطارهای تکلیفی، مردم  دچار مشــکلاتی 
خواهند شــد و شــاید این تدبیر، مردم را از استفاده 
قطار به عنوان وسیله امن سفر منصرف کرده و دوباره 

به جاده ها بکشاند.
مدیرعامل شــرکت حمــل و نقل ریلــی رجا از 

مسئولان ارشد دولت و نمایندگان مجلس درخواست 
کرد: هر چه زودتر نســبت به این مسئله بسیار مهم 
واکنش نشــان داده و تا دیر نشده اقدام لازم را برای 

پرداخت طلب رجا به عمل آورند.
گفتنی است در دعوای بخش خصوصی و دولت بر 
سر مطالبات معوق، باز هم مردم قربانی مشکلات پیش 
آمده می شوند. افرادی که از حمل و نقل ریلی استفاده 
می کنند، معمولا از قشار متوسط و ضعیف اقتصادی 
هستند، ولی معلوم نیست چرا باید این گروه افزایش 
هزینه ها را تحمل کنند.دولت روحانی از مدت ها پیش 
سرمایه گذاری کلان در حوزه هوایی را در دستور کار 
قرار داد و با تبلیغات بســیار، قراردادهای گرانقیمت 
خرید هواپیما را از نتایج توافق هسته ای برشمرد، در 
حالی که بســیاری از کارشناسان از مدتها قبل اعلام 
کردند که دولت باید اولویت و تمرکز خود را بر توسعه 
حوزه ریلی- به عنوان وظیفه حاکمیتی- قرار دهد. اما 
با گذشــت حدود دو سال از اجرای برجام، از یک سو 
مطالبات بخش خصوصی در حوزه ریلی پرداخت نشده 
و از سوی دیگر شواهد نشان می دهد که بیش از 300 
میلیون دلار اعتبار صندوق توسعه ملی که قرار بود برای 
پیش پرداخت خرید حدود 100هواپیما استفاده شود، 
به علت عدم تأمین مالی شرکت های خارجی، مستقیما 

برای خرید چند عدد هواپیما مصرف شده است.

براساس جدیدترین آمار گمرک، طی هشت 
ماهه نخست امسال بیش از 235 میلیون دلار 
گوشی تلفن همراه به کشور وارد شده که حدود 
50 میلیــون دلار آن مربوط بــه یک ماه اخیر 

می باشد. 
به گزارش خبرگزاری ایسنا، از ابتدای سال جاری 

نزدیــک به یــک میلیون و 742 هزار دســتگاه انواع 
گوشی تلفن همراه از طریق گمرکات وارد کشور شده 
است که ارزش این تعداد گوشی تلفن همراه وارداتی 
در این هشــت ماه به میزان 235 میلیون و 400 هزار 

دلار بوده است.
همچنین در یک ماهه گذشــته تعداد 380 هزار 

دستگاه انواع گوشی تلفن همراه با ثبت IMEI در سامانه 
جامع گمرکی و پنجره واحد تجارت فرامرزی گمرک 
وارد کشور شد و ارزش این تعداد گوشی تلفن همراه 

وارداتی 50 میلیون دلار بوده است. 
اطلاعات گوشی های تلفن همراه وارداتی در زمان 
ورود به کشور در سامانه جامع گمرکی و پنجره واحد 

تجارت فرامرزی ثبت و این اطلاعات در خدمت اجرای 
طرح رجیستری قرار می گیرد.

در حال حاضر جزیی ترین اطلاعات تمامی کالاها 
در ســامانه های گمرک قابل دسترسی بوده و امکان 
جســت وجوی هوشمند هر کالا با 40 آیتم در سامانه 

جامع گمرکی فراهم شده است.

گمرک اعلام کرد

واردات بیش از 230 میلیون دلار گوشی به کشور طی 8 ماه

یک کارشــناس اقتصاد مسکن با  اشاره به 
اینکه مردم پولی برای ورود به بازار مســکن 
ندارند، گفت: رکود مســکن در کشور بسیار 

سنگین شده است. 
افشین پروین پور در گفت وگو با تسنیم درخصوص 
وضعیت بازار مســکن اظهار کــرد: یکی از مهم ترین 
دلایل تــداوم رکود بخش مســکن، نبود درآمدهای 

کافی و شغل است.
وی با بیان این که توان اقتصادی مردم پایین است 
و به همین دلیل نمی توانند حضور موثری را در بازار 
مسکن داشته باشــند، افزود: بانک ها به دلیل این که 
در ملک و املاک سرمایه گذاری زیادی انجام داده اند، 
الان دیگر پولی برای پرداخت تسهیلات به مردم ندارند.

این کارشناس اقتصاد مســکن با  اشاره به اینکه 
رکود مسکن در کشور بسیار سنگین شده است، ادامه 
داد: در دولت نهم و دهم برخی باعث گرانی مســکن 
شــدند که خوشبختانه دولت وقت خیلی زود متوجه 
نیت سوداگران شــد و از پرداخت تسهیلات مسکن 

جلوگیری کرد.
پروین پور با  اشاره به اینکه این کار جلوی افزایش 
بیش از پیش قیمت مســکن را گرفت، بیان کرد: در 

یک کارشناس اقتصادی:

رکود مسکن در کشور بسیار سنگین شده است

دهه 70 و اوایل دهه 80 برخی ذی نفعان با ایجاد حلقه 
رونق و رکود مسکن،  باعث گرانی در این بازار می شدند، 
اما واقعیت این است که چند سالی است که به دلیل 
کاهش درآمدهای ملی و ســرانه دیگر نمی توانند این 

کار را انجام دهند.
وی با بیان اینکه رکود مسکن سنگین و سنگین تر 
شــده است، گفت: بخش مســکن ممکن است رشد 
قیمتی داشته باشد اما این افزایش بیشتر از نرخ تورم 

نخواهد بود و در حدود چهار تا هفت درصد است.
این کارشناس اقتصاد مسکن در این باره به مثالی 
 اشــاره و بیان کرد: فرض کنیــد قیمت هر متر یک 
آپارتمان شــش میلیون تومان است؛ در حال حاضر 
معاملــه ای برای این بازه قیمتــی صورت نمی گیرد، 
حالا شش میلیون تومان، هشت میلیون تومان شود 
اتفاقی نمی افتد چــون مردم پولی برای ورود به بازار 
مسکن ندارند.پروین پور رونق بخش مسکن را در گرو 
روی دادن اتفاقی مثبت در اقتصاد کشور دانست و با 
بیان این که این اتفاق، افزایش وام خرید مسکن نیست، 
اضافه کرد: چنانچه اتفاق خوبی در اقتصاد روی دهد 
که منجر به افزایش اشــتغال و درآمدهای مردم شود، 

می توان به رونق بازار مسکن امیدوار بود.
گفتنی است، در دولت حسن روحانی که یکی از 
شعارهای مهم اقتصادی اش اجرای »مسکن اجتماعی« 
بود، نه تنها شاهد به منصه ظهور رسیدن آن نبودیم، 
بلکه دولت کنونی با توقف مسکن مهر )و اجرای نسبتا 
کند واحدهای تعهد شده( به مشکلات مسکنی کشور 
دامن زد. تا حدی که حتی رئیس جمهور هم در زمانی 
که اعلام می کرد از رکود خارج شدیم، به خارج نشدن 

بخش مسکن از رکود هم  اشاره می کرد.

* افزایش قیمت انواع کالاهای اساسی در 6 ماهه نخست امسال رکودهای 
مختلفی ثبت کرده اســت که این موضوع نشان می دهد دولت هنوز تدبیر 
جدی را برای جلوگیری از رشــد قیمت کالاهای اساســی ندارد. به گزارش 
تسنیم در 6 ماهه نخست امسال پیاز با رشد 87/6 درصدی رکورددار گرانی 
بــود بعد از آن تیرآهن نمــره 18 ذوب آهن 78/4 درصد، تیرآهن نمره 16 
ذوب آهن 67/1 درصد، میلگرد 52/2 درصد، لوبیا قرمز 24/7 درصد، سیب 
قرمز 41/4 درصد، سیب زرد 29/8 درصد، سیمان خاکستری 13/5 درصد 

و گوشت گوسفندی 32/5 درصد افزایش قیمت را تجربه کرده است.
* یک نماینده مجلس با تاکید بر لزوم عرضه محصولات استراتژیک 
مانند زعفران در بورس کالا گفــت: معامله زعفران در این بورس 
می توانــد در تنظیم بازار، شفاف ســازی قیمت ها، اطمینان خاطر 
کشاورزان و حذف دلالان نقش تعیین کننده ای داشته باشد. محمد 
حسن نژاد در گفت وگو با تسنیم، درباره عرضه زعفران در بورس کالا، 
گفــت: با توجه به ظرفیت هایی که در بورس کالا وجود دارد باید از 
این ظرفیت در راستای تنظیم بازار زعفران استفاده کرد. وی افزود: 
بورس کالا در چند سال اخیر با اقدام های موثری که انجام داده است 
توانسته ارتباط بین بازار سرمایه و بخش کشاورزی را بیشتر کند. در 
این میان برای عرضه زعفران و برخی کالاهای استراتژیک، بورس 
کالا باید زیر ساخت هایی فراهم کند تا کشاورز بتواند با اطمینان و 

امنیت خاطر زعفران خود را در این بازار عرضه کند.
* گمرک با اســتقرار سامانه سیستمی  اطلاعات ورودی و خروجی مناطق 
آزاد کشــور را تقاطع گیری و کنترل خواهد کرد. به گزارش صداوســیما، 
،حمیدرضا بعیدی ، معاون برنامه ریزی گمرک گفت: در جلسه ای با مناطق 
آزاد توافق کردیم که گمرک به اطلاعات محموله های ورودی و خروجی هر 
منطقه دسترسی یابد و در سامانه ای ثبت نماید تا بصورت هدفمند بررسی 
و کنترل لازم روی آنها صورت گیرد. وی افزود: این سامانه در حال حاضر در 
مناطق آزاد اروند و ارس در حال آزمایش است و به زودی عملیاتی می شود.
* ســخنگوی شرکت ملی گاز گفت: با آغاز بارندگی ها و افت دمای 
هوا، مصرف گاز در کشور افزایش یافته به گونه ای که میزان مصرف 
خانگی روز جمعه )۱۷ آذر( به بیش از ۴50 میلیون مترمکعب رسید. 
مجید بوجارزاده درباره وضع مصرف گاز در کشور گفت: همزمان با 
افت دما و بارش برف و باران در نقاط مختلف کشور، مقدار مصرف گاز 
افزایش یافته است. وی افزود: مطابق آخرین آمار شرکت ملی گاز، 
مصرف گاز در بخش خانگی در روز جمعه به ۴5۷ میلیون مترمکعب 
در روز رســید، همچنین صنایع عمــده و نیروگاه ها هر کدام ۱08 
میلیون مترمکعب گاز مصرف کرده اند. رئیس روابط عمومی شرکت 
ملی گاز ادامه داد: مجموع میزان صادرات گاز به کشورهای مختلف 
در روز جمعه 36 میلیون و 500 هزار مترمکعب بوده است. سخنگوی 
شــرکت ملی گاز اظهار کرد: رعایت دمای رفاه برای داخل منازل 
۱8 تا 22 درجه ســانتیگراد تعیین شده و در فصل سرما مهم ترین 
موضوعی است که مردم می توانند برای گازرسانی مطلوب تر مورد 

توجه قرار دهند.
* رئیس اتحادیه پرنده و ماهی از ثبات نســبی قیمت مرغ در بازار خبر داد. 
مهدی یوســف خانی رئیس اتحادیه پرنده و ماهی در گفت وگو با باشــگاه 
خبرنگاران جوان، از ثبات نســبی نرخ مرغ در بازار خبر داد و گفت: امروز 
نــرخ هر کیلــو مرغ زنده درب مرغداری 4 هزار و 800 ، مرغ آماده به طبخ 
در کشتارگاه 6 هزار و 750 ، توزیع درب واحدهای صنفی 6 هزار و 900 و 
خرده فروشی 7 هزار و 600 تومان است. به گفته وی نرخ هر کیلو ران مرغ 
با کمر 6 هزار و 600 و ران مرغ بدون کمر برابر با قیمت مرغ 7 هزار و 600 
تومان اســت. یوسف خانی با  اشــاره به نرخ سایر مشتقات افزود: همچنین 
قیمت هر کیلو سینه با کتف 13 هزار، سینه بدون کتف 14 و فیله مرغ 17 
هزار تومان اســت. رئیس اتحادیه پرنده و ماهی قیمت مرغ در روزهای آتی 
پیش بینی کرد و گفت: با توجه به شــرایط کنونی بازار پیش بینی می شود 

که نرخ مرغ با تلورانس 100 تا 200 تومانی در روزهای آتی همراه باشد.

رئیس بنیاد توانمندسازی گندمکاران گفت: دولت هنوز مابه التفاوت 
قیمت جو عرضه شده در بورس کالا را به کشاورزان پرداخت نکرده  است.

علیقلــی ایمانــی در گفت وگو با خبرگزاری مهر با بیــان اینکه دولت هنوز 
مابه التفاوت قیمت محصول جو را که در بورس کالا به فروش رفته، به کشاورزان 
پرداخت نکرده اســت،  در پاسخ به این سوال که بدهی دولت به تولیدکنندگان 
چقدر است، اظهار داشت: به طور دقیق نمی دانم؛ قیمت خرید تضمینی محصول 
1050 تومــان بوده؛ در حالی که در بورس،  این کالا بین 800 تا 900 تومان به 
فروش رفته، مانده این عدد مابه التفاوتی است که دولت باید بپردازد که متاسفانه 

هنوز پرداخت نشده است.
وی اضافه کرد: ما در حال پیگیری این مسئله هستیم، مکاتباتی با ریاست 
جمهوری و کمیسیون کشاورزی داشتیم، اما هنوز اتفاق خاصی رخ نداده است 

و همچنان منتظر هستیم.
رئیس بنیاد توانمندسازی گندمکاران کشور در بخش دیگری از سخنان خود 
درباره عرضه گندم در بورس کالا نیز اظهار داشــت: ما نباید کاری انجام دهیم 
که کشــاورزان را از چاله در بیاوریــم و درچاه بیندازیم؛ قبل از این که تغییری 
در خرید یک محصول ایجاد کنیم باید تمام زوایای کار را در نظر بگیریم که به 

دغدغه های کشاورزان اضافه نکنیم. 
ایمانی اضافه کرد:  این کار بسیار سختی است،  چرا که هر کشاورز توان این 
را ندارد گندم خود را در بورس عرضه کند،  کسی که یک یا دو تن گندم دارد، 
چگونه می تواند آن را در بورس عرضه کند؟ برخی کشــاورزان انباری ندارند که 
محصول خود را نگهداری کنند؛ پس لازم است دولت مکانیزمی را طراحی کند 
که دغدغه های کشــاورزان کاهش یابد تا مجبور نشوند به دلالان و کارخانجات 

آرد، متوسل شوند.

امروز رئیس جمهور،  قرار است  در حالی که 
لایحه بودجه سال آینده را به مجلس ارائه کند، 
مراکز مطالعاتی از وابستگی بالای اقتصاد کشور 

به نفت ابراز نگرانی می کنند.
به گزارش مشــرق، طبق اعلام مسئولان دولتی، 
امروز قرار است دولت لایحه بودجه سال آینده کشور را 
تقدیم مجلس کند. آنچه که هر ساله در این ایام اهمیت 
مضاعف پیدا می کند، تعیین میزان وابســتگی بودجه 
کشــور به نفت است. مســئله ای که چند سالی است 

با تشدید تحریم ها اولویت بیشتری پیدا کرده است.
فراموش نمی کنیم که از چندســال پیش تاکنون، 
ایجاد محدودیت های نفتی برای کشور به یکی از پاشنه 
آشیل های اقتصاد تبدیل شده و تاکنون دشمنان سعی 
کرده اند با انواع ســناریوها نظیر تحریم فروش نفت، 
کاهش شــدید قیمت نفت و گرفتــن امتیازات ویژه 
از کشــور، راه دسترســی ایران به این منبع ثروت را 

مسدود کنند.
طبق گزارش مرکز پژوهش های مجلس از میزان 
وابستگی بودجه کشور به نفت در سال های اخیر، آنچه 

مشخص است وابستگی زیاد به درآمدهای نفتی است.
بــر این اســاس بخش عمده ای از بودجه کشــور 
برمبنای نفت بســته می شود و این بدان معناست که 
دشمن هر لحظه اراده کند می تواند اقتصاد ما را دچار 

زیان کند.
از ســوی دیگر، آمار و ارقام نشان می دهد که هر 
چقدر وابستگی درآمد کشورها به منابع طبیعی بیشتر 

باشد، رشد بلندمدت کاهش می یابد.
حال آنچه برای حل مشکل وابستگی بیش از حد 
بودجه به نفت مهم به نظر می آید، پیدا کردن جایگزین 

برای درآمدهای حاصل از نفت است.
صــادرات نفت خام به دو منظور صورت می گیرد؛ 
اول تامین مالی دولت و ورود به بودجه به عنوان درآمد 
دولت، دوم تامین ارز مورد نیاز کشور به منظور واردات 

کالاهای مورد نیاز از سایر کشورها.
از ایــن رو و بــرای فرار از این باتــلاق اقتصادی، 
کارشناسان دو راه دریافت مالیات و گسترش صادرات 
را راه های جایگزین فــوری برای تامین مالی دولت و 

تامین ارز مورد نیاز کشور می دانند.

همچنین گســترش صنایع پایین دستی نفت که 
منجر به جلوگیری از خام فروشی می شود نیز از دیگر 

اقدامات لازم در این زمینه است.
به علاوه با افزایش رقابت پذیری کالاهای تولیدی 
این صنایع می توان ارز مورد نیاز کشور را با صادرات این 
کالاها تامین کرد علاوه بر ارز آوری صادرات این کالاها 
تامین کالاهای مصرفی با تولیدات داخلی تقاضای ارز 

برای واردات کالاهای مصرفی را نیز کاهش می دهد.
در این زمینه می توان به مزیت نســبی کشور در 
صادرات برخی کالاها  اشاره کرد که در صورت سیاست 
گذاری درســت و همچنین توجــه به فنون تجارت و 
بازاریابی، می توانند بار بودجه را از دوش نفت بردارند 
کــه از جمله ایــن موارد می توان بــه مزیت ایران در 
فروش خاویار، پســته، فرش دستباف، جو دیم، پیاز، 
سیب زمینی و...  اشاره کرد که بسیاری از مردم جهان 
نیز ایران را با این محصولات می شناســند و جدای از 
این کشــورهای اطراف ما نظیر روسیه و... نیز به این 
محصولات برای تامین مایحتاج خود نیاز بسیار دارند.

اما از ســوی دیگر، آنچه مشخص است، در مسیر 

جایگزینــی نفت خام موانع و کم کاری هایی نیز وجود 
دارد کــه در صورت برطرف نکــردن آنها نمی توان به 
نتیجه رســید؛ مواردی چون ذی نفعان صادرات نفت 
خام که منافعشــان با کاهش اتکای کشور به نفت به 
خطر می افتد؛ بنابراین از آزاد شدن کشور از وابستگی 

به نفت خام جلوگیری می کنند.
همچنین از دیگر موانع ناتوانی در قطع وابستگی به 
نفت را می توان عدم حمایت مالی و معنوی کافی و یا 
بدون سازوکار مطلوب از تولیدکنندگان و صادرکنندگان 
کالاهای مصرفی و دارای ارزش افزوده دانست که طی 
ســال های اخیر با افزایش نجومــی واردات کالاهای 
غیرضروری و مصرفی به کشــور روزبه روز بیشــتر در 

معرض خطر نابودی قرار گرفته اند.
بر همین اســاس به نظر می رســد حال که دولت 
محترم لایحه بودجه را آماده ارســال به مجلس کرده 
است، نمایندگان نیز با دقت زیاد و بررسی دقیق، تاجایی 
که ممکن است وابستگی بودجه به نفت را کاهش داده 
و در مقابل مسیر مصرف این بودجه را نیز در راه افزایش 

و رقابت پذیری تولید داخل مشخص نمایند.

در آستانه ارائه لایحه بودجه ۹۷ مطرح شد

نگرانی مراکز پژوهشی از افزایش وابستگی بودجه به درآمدهای نفتی

رئیس اتحادیه طلا و جواهر با اشــاره به اقدام بانک مرکزی 
درخصوص حراج ســکه برای کنترل قیمت آن، گفت: بالا رفتن 
نرخ دلار باعث شــد که این اقدام بانک مرکزی تاثیر خود را از 

دست بدهد و مجددا قیمت سکه افزایشی شود.
محمد کشتی آرای در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: در هفته گذشته 
بازار جهانی طلا با روند کاهشی قیمت همراه بود و تغییر و تحول چندانی 

نداشت.
وی افزود:  روند کاهشی بازار جهانی در حالی اتفاق افتاد که در هفته 
گذشــته بازار داخلی طلا و ســکه با حرکت صعودی قیمت روبرو شد و 
مجددا قیمت سکه تمام به بیش از یک میلیون و 400 هزار تومان رسید 

و قیمت طلا نیز افزایشی شد.
رئیس اتحادیه طلا و جواهر با بیان اینکه دلیل افزایشی شدن قیمت ها 
در بــازار داخلی تاثیر قیمت جهانی نبود، گفت: چون قیمت جهانی در 
هفته گذشــته کاهشــی بود و تاثیری در قیمت های داخلی نداشت اما 
عاملی که تاثیرگذار بود، افزایشــی شــدن نرخ دلار بود که باعث شــد 

قیمت سکه بالا برود.
به گفته کشتی آرای در هفته گذشته قیمت دلار به بیش از 4200 

تومان رسید و همین زمینه افزایش قیمت سکه را فراهم کرد.
وی درباره تاثیر اقدام بانک کارگشایی درباره حراج سکه برای پایین 
آوردن قیمت، بیان کرد: اقدام بانک مرکزی و حراج ســکه توسط بانک 
کارگشــایی تا چند روز اثرگذار بود و قیمت ســکه را پایین آورد اما بالا 
رفتن نرخ دلار باعث شد که این اقدام بانک مرکزی تاثیر خود را از دست 

بدهد و مجددا قیمت سکه افزایشی شود.
رئیس اتحادیه طلا و جواهر ادامه داد: صحبت های اخیر رئیس جمهور 
آمریکا تنش هایی را در سطح بین المللی ایجاد کرده است اما این تنش ها 

به گونه ای نبوده است که بازارهای جهانی را تحت تاثیر قرار دهد.
گفتنی اســت، روش بانک مرکزی در زمینه کنترل قیمت ســکه از 
ابتدا مورد انتقاد کارشناسان قرار گرفت، چون راهی که بانک مرکزی با 
حراج سکه در پیش گرفت، حراج سرمایه های کشور بود و در نهایت هم 
با شکسته نشــدن حباب قیمتی )حداقل بخاطر افزایش نرخ دلار( این 
طرح هم عملا شکســت خورد، چراکه روز آغاز حراج سکه، قیمت سکه 
تمام بهار آزادی، یک میلیون و 400 هزار تومان بود و در روز گذشــته 
)با وجــود کاهش قیمت اونس جهانی( یک میلیون و 405 هزار تومان 

به فروش می رسید. 
به عبارت دیگر از ابتدای حراج تاکنون نه تنها قیمت ســکه کاهش 

نیافته، بلکه بیشتر هم شده است. 
لازم به ذکر است همانطور که  اشاره شد، با شروع اجرای این طرح، 
برخی کارشناسان نسبت به ناموفق بودن آن واکنش نشان دادند. به عنوان 
نمونه رحیم زارع، سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس با  اشاره به حراج 
سکه از سوی بانک مرکزی اعلام کرد این روش، روش درستی برای کنترل 
یا کاهش قیمت سکه نیســت. پس از آن هم؛ محمدرضا پورابراهیمی، 
رئیس  کمیســیون اقتصادی مجلس گفت: »بــا توجه به میزان اختلاف 
قیمت سکه بین بازار و بانک مرکزی، حراج سکه به نفع کشور نیست.«

یک اقتصاددان با انتقاد از افزایش هزینه های 
دولت درســال های اخیر گفت: اکنون دولت در 
بخش هایی از بودجه ریخــت و پاش می کند و 

هزینه های غیرضروری دارد.
مهدی پازوکی در گفت وگو با ایسنا،با تاکید براینکه 
باید درآمدهای مالیاتی دولت افزایش یابد، گفت: اکنون 
نسبت مالیات به تولید ناخالص داخلی حدود 7/5 درصد 
اســت. در حالی که همین نســبت در کشوری مانند 
ترکیه حدود 20 درصد است و جالب است که بدانیم 
که در کشورهای حوزه اسکاندیناوی اعم از سوئد، نروژ 

و دانمارک در حدود 50 درصد است.
وی درعین حال تاکید کرد با هرگونه افزایش نرخ 
مالیــات مخالفم، چرا که افزایش نرخ مالیاتی به رکود 

اقتصادی دامن خواهد زد.
پازوکی با بیان اینکه نظام مالیاتی می تواند بسیاری 
از افرادی که درآمدهای نجومی دارند را شناسایی کنند 
افزود: اکنون یکی از مشکلات اقتصاد ایران این است 
که عده ای به دلیل نفوذ یا وابســتگی به قدرت سعی 
می کنند از پرداخت مالیات فرار کنند. متاسفانه اکنون 

ایران به دلیل عدم وصول مالیات از برخی بخش های 
اقتصاد به بهشت دلالان، واسطه گران و بعضا برخورداران 

از رانت تبدیل شده است.
این استاد اقتصاد دانشگاه علامه طباطبایی با انتقاد 
از این که در سال های اخیر بودجه جاری دولت به شدت 
افزایش یافته است، گفت: در سال 1391 بودجه جاری 
کشــور در حدود 100 هزار میلیــارد تومان بود و در 
سال 1396 به حدود 254 هزار میلیارد تومان رسیده 
است و من اعتقاد دارم هرقدر سعی کنیم جلوی رشد 
غیرمنطقی بودجه را بگیریم و از بزرگ  شــدن اقتصاد 
جلوگیری کنیم این به نفع عدالت اجتماعی و به ضرر 
فساد اقتصادی اســت. اکنون دولت در بخش هایی از 
بودجه ریخت و پاش می کند و هزینه های غیرضروری 
دارد مثلا چرا باید تعداد دانشگاه های دولتی سه برابر 

شود و به سمت مدرک سازی حرکت کنیم.
ایــن اقتصاددان با بیان اینکه دولت باید بررســی 
کرده و جلوی بودجه اضافی برخی دستگاه ها را بگیرد، 
گفت: نقش مجلس شورای اسلامی در این زمینه بسیار 
مهم است و بهتر است مجلس از بودجه خود آغاز کند 

که همه ساله بخش بزرگی از بودجه ای که به مجلس 
تخصیص داده می شود نه خرج کارکنان مجلس می شود 
و نه خرج کادر اداری آن. باید بررسی ها صورت گیرد و 
بودجه اضافی حذف شود همچنین است وضعیت نهاد 
ریاست جمهوری و شورای نگهبان که در سال 1364 
بودجه ای معادل 7 تا 8 میلیون داشت ولی اکنون بودجه 

آن به 128 هزار میلیون تومان رسیده است.
وی اظهار کرد: وقتــی دولت جلوی این ریخت و 
پاش را بگیرد، از آن سو می تواند بودجه دستگاه هایی 
کــه واقعا به منابع مالی بیشــتری نیاز دارند از جمله 
آموزش عمومی را افزایش دهد. من فکر می کنم برای 
حرکت به سمت جلو می بایست بودجه آموزش عمومی 

به ویژه آموزش دوران ابتدایی افزایش یابد.
پازوکی درباره  بودجه عمرانی سال آتی که حدود 
110 هزار میلیارد تومان در نظر گرفته شــده، اظهار 
کرد: به عنوان یک ناظــر آگاه می گویم بعید می دانم 
دولت بتواند چنین بودجه ای را برای بخش عمران در 
نظر بگیرد در نظر داشته باشید اکنون پروژه های نیمه 
تمــام عمرانی فراوانی وجود دارد که دولت برای تمام 

کردن آنها به 500 هزار میلیارد تومان منابع نیاز دارد 
و دولت چنین منابع مالی در اختیار ندارد، بلکه راهکار 
آن این است که آنها را احصاء کرده و به بخش خصوصی 
واگذار کند تا از طریق واگذاری و مشارکت آنها را تمام 

کند و خود نیز بتواند از آنها نیز خدمت بخرد.
این اقتصاددان با بیان اینکه بودجه عمرانی همیشه 
قربانی می شود، گفت: اکنون دولت بودجه جاری فراوانی 
را خرج می کند و تنها جایی که می تواند از هزینه های 
خود بکاهد همین بودجه عمرانی اســت و اکنون تنها 
راهکارش این اســت که آنهــا را به قیمت خیلی کم 
به بخش خصوصــی واگذار کند تا بخش خصوصی با 
همکاری با ســرمایه  گذاری خارجــی آنها را به اتمام 
برســاند و دولت نیز در مقابل باید قیمت خدمات کالا 

را آزاد بگذارد تا بخش خصوصی ضرر نکند.
این استاد اقتصاد تاکید کرد که ما در ایران کشور را 
بسیار گران اداره می کنیم و این موضوع به دلیل ریخت 
و پاش های فراوانی است که در بسیاری از بخش های 
اقتصاد ایران اتفاق می افتد و از این منظر به شدت به 

برقراری انضباط مالی در کشور نیاز داریم.

استاد اقتصاد دانشگاه علامه طباطبایی:

دولت در بخش هایی از بودجه ریخت و پاش می کند

اصفهان - خبرنگار کیهان:
فولاد مبارکه از ادامه صادرات فولاد این شرکت به کشورهای 

اروپایی خبر داد. 
روابط عمومی فولاد مبارکه اعلام کرد: از ابتدای ســال 1395 تا پایان 
آبان ماه سال جاری فولاد مبارکه بیش از 2 میلیون و 280 هزار تن محصول 

خود را صادر کرده که 40درصد آن به اروپا بوده است.
روابط عمومی فولاد مبارکه طی گزارشی اعلام کرد: در مهرماه 1396 و 
به دلیل درخواست تولیدکنندگان فولاد در اتحادیه اروپا، این اتحادیه اقدام به 
وضع تعرفه بر واردات ورق گرم از کشورهای اصلی صادرکننده شامل روسیه، 
اوکراین، برزیــل و ایران کرد و پیش تر این اتحادیه تعرفه ضددامپینگ بر 
واردات از چین وضع کرده بود. این تعرفه برای روسیه 96 یورو و برای ایران 
57 یورو است که صرفا بر محصول خاص بوده و لذا صادرات به اروپا در سایر 
محصولات همچنان در حال انجام اســت و موضوع دامپینگ فولاد مبارکه 

در بازار اروپا منتفی بوده و هیچگونه اقدام جریمه ای اتفاق نیفتاده است.
ایــن گزارش می افزاید: فرایند قیمت گــذاری بر محصولات فولادی از 
سال ها پیش مبتنی بر مکانیزم عرضه و تقاضا و در بورس کالا اتفاق می افتد. 
اخیرا صنعت فولاد در سطح جهانی پس از رکود وکاهش قیمت چندساله، 
شــاهد رونق و افزایش در قیمت ها بوده است. افزایش در قیمت نهاده های 
تولید نظیر ســنگ آهن و مواد مصرفی نظیر الکترود موجب شــده که در 
داخل کشور نیز رشد قیمت در محصولات فولادی ایجاد شود. این افزایش 
هرچند به مراتب کمتر از افزایش های جهانی اســت اما به طور معمول در 
فرایند عرضه و تقاضا در بورس کالا اتفاق افتاده اســت و فولاد مبارکه در 
دوره های مختلف محصولات خود را مطابق قیمت جهانی عرضه کرده است.
در پایان این گزارش آمده اســت: فولاد مبارکــه اصفهان بزرگ ترین 
تولیدکننده فولاد در خاورمیانه و شمال آفریقاست و محصولاتش به بیش 
از 40کشور دنیا صادر می شود و ظرفیت آن طی چهار سال اخیر رشد 38 

درصدی داشته است.

رئیس بنیاد توانمندسازی گندمکاران:

دولت مابه التفاوت قیمت جو را
 به کشاورزان پرداخت نکرده است


